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وزیر امور خارجه کشــورمان در نشست وبیناری 
وزرای خارجه » صدای جنوب«، دیدگاه ها و نظرات 
جمهوری اســامی ایران در ارتباط با موضوعات 
مهم جهانی و نقش تاثیرگذار کشورهای جنوب در 

عرصه بین المللی را تشریح کرد.
به گزارش ایلنا، حسین امیرعبداللهیان در این نشست که عصر 
پنجشنبه برگزار شد، در بخشی از سخنرانی خود تاکید کرد: در 
حال حاضر جهان گرفتار بحرانهای چند لایه و پیچیده است و 
با چشم انداز بازگشت کوید-۱۹، درگیری، جنگ و تروریسم، 
توسعه نیافتگی و تبعات سوء فقر و نابرابری اقتصادی، و همزمان 
شرایط رکود و تورم روبرو است؛ این در حالی است که شماری 
از بازیگران به جای همفکری و همکاری برای حل معضلات 
جهانی و حل بحرانها، تلاش  خود را در مسیر منافع یکجانبه 
خود بکار گرفته و از راه اعمال نفوذ در نهادهای مالی و اقتصادی 
بین المللی و تحریم های یکجانبه و ظالمانه، کشورهای مستقل 

و خواهان چند جانبه گرایی را تحت فشار قرار می دهند.
امیرعبداللهیان در ادامه خواستار اتخاذ گام هایی عملی برای 
تحکیم صلح و ثبات و امنیت جهانی شد و آمادگی جمهوری 
اسلامی ایران برای همکاری با گروه ٢٠ را اعلام و شکل گیری 
تروئیکای کشورهای جنوب در راستای تامین منافع مردم جنوب، 
همکاری های چند جانبه، منطقه ای و بین المللی در چارچوب 
همکاری برای تثبیت امنیت انرژی در جهان و همزمان تلاش 
هم افزا برای امنیت غذایی و زنجیره های تامین، همکاری های 
چنــد وجهی در حــوزه حمل و نقل، مواصــلات و ترانزیت، 
بهره مندی عادلانه و صلح آمیز از انرژی هسته ای و حرکت به 
سوی خلع سلاح هسته ای عمومی در جهان، مبارزه با تروریسم 
و افراطی گــری و تقویت بردباری مذهبی و همچنین ایجاد 
رسانه ای مستقل برای جنوب را بعنوان پیشنهادات کشورمان 
مطرح کرد.وزیر امور خارجه کشــورمان در بخش دیگری از 
سخنرانی خود اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران اراده قاطع 

برای استیفای حق بهره مندی از انرژی هسته ای برای مقاصد 
صلح آمیز آن از جمله غنی ســازی را داشته و با حسن نیت و 
بر مبنای برابری به تحقق توافق هسته ای پایبند است، با این 
وجود، دولت کنونی آمریکا به رغم درخواست جامعه بین الملل 
و جامعه جهانی، همچنان بر نقض تعهدات و سیاست تحریمی 
و بهانه جویی و وقت کشــی پافشاری دارد و این در حالیست 
 که جمهوری اســلامی ایران به همکاری های خود با آژانس

 بین المللی انرژی اتمی ادامه می دهد.
امیرعبداللهیان تاکید کرد: جمهوری اســلامی ایران در برابر 
تهدید و فشــار خارجی و زور تسلیم نمی شود و معتقد است 

دیپلماسی و مذاکره بهترین گزینه است.
در این اجلاس علاوه بر وزیر خارجه کشورمان، وزاری خارجه 
کشورهای هند )میزبان(، ارمنستان، عمان، مالدیو، پاناما، جامائیکا، 
کنیا، السالوادور، گرجستان، اوگاندا و تونس، دمنکین نیز به بیان 

نقطه نظرات و دیدگاههای خود پرداختند. 

وزیر امور خارجه:

 دیپلماسی و مذاکره بهترین گزینه است
 مجلس در حال بررسی است که آیا کسری بودجه داریم یا خیر؟

اول برنامه بررسی شود بعد بودجه ۱۴۰۲
فتح  الله توسلی گفت: نظر مجلس این است که اول برنامه هفتم بررسی شود، چون 

برنامه سند بالادستی است و بودجه باید براساس آن بررسی شود.
فتح الله توسلی، نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در گفتگو با اقتصادآنلاین در خصوص ارائه بودجه 
۱۴٠٢ گفت: نظر مجلس این است که اول برنامه هفتم بررسی شود، چون برنامه سند بالادستی است 
و براساس آن باید بودجه بررسی شود و نظر من هم این است.این نماینده مجلس مطرح کرد: خیلی از 
احکام بودجه در واقع به استناد احکام برنامه بسته می شود و در برخی موارد به دو سوم رای احتیاج است؛ 
علت اینکه دو سوم رای لازم می شود، برای این است که به اسناد بالا دستی یعنی برنامه ارجاع می شود. 
اگر اسناد بالادستی وجود نداشته باشد و ما موردی را تصویب کنیم بعد از چند وقت معلوم می شود که 
مغایر با برنامه است. در این شرایط دوباره باید هر دو قانون اصلاح شود. لذا وقت مجلس و دولت گرفته 
می شود و مردم به آن چیزی که می خواهند، نمی رسند، قانون هم درست اجرا نمی شود. توسلی اشاره کرد: 
از سوی دیگر سازمان برنامه گزارشی ارائه کرده که دوستان آن گزارش که در خصوص بحث کسری 
بودجه است را قبول ندارند. فعلًا هم دیوان محاسبات و هم کمیسیون برنامه و اقتصادی در حال بررسی 

هستند که آیا ما کسری بودجه داریم یا خیر؟

لزوم توجه جدی به معضل کمبود پارکینگ در تهران
رییس پلیس تهران بزرگ با بیان اینکه یک موضوع جدی در تهران وجود دارد تحت 
عنوان کمبود پارکینگ، گفت: چه در مراکز تجاری و حتی منازل مسکونی با کمبود 
پارکینگ مواجه هستیم و به نظر می رسد باید یک نگاه جدیدتری به این موضوع 

شود و بحث پارکینگ را جدی تر بگیریم.
به گزارش ایلنا،  کلانشهر تهران سال هاست با یک معضل اساسی به عنوان ترافیک، مواجه است. 
این معضل در برخی از ساعات در طول روز به حدی زیاد بوده که برای رانندگان عذابی بزرگ محسوب 
می شود. علاوه بر ورود خودروهای نوشماره به چرخه ترافیک و عدم خروج خودروهای فرسوده و اسقاط 
آن ها، تغییر کاربری برخی از منازل مسکونی به تجاری و تبدیل آنها به پاساژ بدون در نظر گرفتن توفقگاه 
یا پارکینگ مناسب، یکی از علل ترافیک در برخی از خیابان های تهران شده است.چندی پیش سردار 
سید کمال هادیانفر در یک نشست خبری با هشدار درباره وضعیت ترافیک در شهر تهران اعلام کرد: در 
خیابان های اصلی منازل تبدیل به پاساژ و مغازه شده آن هم بدون رعایت پارکینگ و توقف گاه و شهرداری 
مجوز تجاری به ملک مسکونی می دهد و این باعث ترافیک می شود و هیچ کسی جز انکه مجوز میدهد 
مقصر نیست و از شهرداران درخواست می کنیم از این مقوله کسب درآمدنداشته باشند. اگر با این روند پیش 
برویم مانند خیابان های مسکو می شویم که برای رفتن تا فرودگاه ۱٢ ساعت باید توی ترافیک بمانیم.

پس از آن علیرضا زاکانی شهردار تهران در واکنش به اظهارات سردار هادیانفر به ایلنا گفت: در حال حاضر 
رویکردی که در شهر وجود دارد بیشتر این است که از سمت تجاری به مسکونی برویم و برعکس این 
موضوع است.وی ادامه داد: این موضوع که سردار هادیانفر مطرح کرده اند ناظر به گذشته است و در گذشته 
علاقه مندی زیادی به این بود که به سمت تغییر کاربری و تجاری شدن منازل بروند اما الان اینطور نیست 
و رویکرد تغییر کرده است و در بسیاری از بافت های شهری علاقه مندی به ساخت منازل مسکونی است.
اما سردار حسین رحیمی رییس پلیس تهران بزرگ در پاسخ به این سوال که تغییر کاربری برخی از منازل 
مسکونی به تجاری باعث ایجاد ترافیک در برخی از مناطق شهری شده است. آیا در تغییر کاربری منازل 
مسکونی به تجاری، شهرداری نظر پلیس را در رابطه با وضعیت ترافیک منطقه جویا می شود، گفت: در 
تهران ما چنین موضوعی نداریم و درحال حاضر ما مشکلی در این خصوص با شهرداری نداریم.وی ادامه 
داد: اما یک موضوع جدی در تهران وجود دارد تحت عنوان کمبود پارکینگ. چه در مراکز تجاری و حتی 
منازل مسکونی با کمبود پارکینگ مواجه هستیم و به نظر می رسد باید یک نگاه جدیدتری به این موضوع 
شود و بحث پارکینگ را جدی تر بگیریم.رییس پلیس تهران بزرگ خاطرنشان کرد: حتی در وزارت خانه ها 
و سازمان ها نیز باید به این موضوع جدی تر پرداخته شود. ما عین این نظر را در شورای ترافیک شهر تهران 

و همچنین شورای شهر اعلام کرده ایم و آن ها نیز این موضوع را دنبال می کنند.

سهم سازمان محیط زیست از بودجه 1402
صدای محیط زیست به گوش دولت نرسید 

بحران های محیط زیستی ایران در حال تشدید است. با این حال بودجه سازمان 
صداوسیما تقریبا دو برابر بودجه سازمان محیط زیست است. بررسی تقسیم بندی 

بودجه نشان می دهد صدای محیط زیست به گوش دولت نرسیده است.
به گزارش تجارت نیوز، سازمان محیط زیست علت به تعویق افتادن بسیاری از برنامه های خود را کمبود 
بودجه می داند. با این حال بودجه این سازمان در لایحه بودجه سال ۱۴٠٢ نسبت به سال گذشته حدود 
۱5٠٠ میلیارد تومان افزایش یافته است.لایحه بودجه ۱۴٠٢ روز چهارشنبه به مجلس رفت. با توجه به 
تشدید بحران های محیط زیستی ایران، بسیاری منتظر بودند تا سهم سازمان محیط زیست از بودجه سال 

آینده افزایش چشمگیری داشته باشد.
سهم سازمان محیط زیست از بودجه 1402

بررسی لایحه بودجه نشان می دهد بودجه سازمان محیط زیست حدود 37۱3 میلیارد تومان پیش بینی 
شده است. این در حالی است که سهم سازمان صداوسیما حدود 8٠٠٠ میلیارد تومان در نظر گرفته شده 
است. به عبارتی دولت سهم صداوسیما را حدود دو برابر محیط زیست در نظر گرفته  است.پیش تر حسن 
خوشپور، مدیر سابق سازمان برنامه و بودجه درباره زیان ده بودن سازمان صداوسیما به تجارت نیوز گفت: 
»این سازمان بسیار پرخرج است. هم بودجه زیادی از دولت می گیرد، هم از روش تبلیغات و فعالیت های 
کاسب کارانه درآمد زیادی کسب می کند.«او همچنین گفت: »بد نیست عملکرد رادیو و تلویزیون خود 
را با کشورهای دیگر مقایسه کنیم که نیروی انسانی و هزینه کمتری دارند و شاید کارآیی بالاتر هم 

داشته باشند.«
کاهش بودجه مقابله با آلودگی هوا

بحران های محیط زیستی در ایران کم نیستند. بحران آلودگی هوا به تنهایی مثنوی هفتاد من کاغذ 
اســت؛ جان هایی که آرام آرام می گیرد تا خسارت های اقتصادی که روی دست مردم و دولت گذاشته 
است.بررسی لایحه بودجه سال ۱۴٠٢ نشــان می دهد، سهم اجرای طرح ناحیه کاهش آلودگی هوا 
در جدول شماره ۹ بودجه در بخش تملک دارایی و سرمایه 8۱ میلیارد تومان برآورد شده است. لایحه 
بودجه سال جاری اما برای این موضوع اعتباری حدود ۹٠ میلیارد تومان در نظر گرفته بود. پیش از این 
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به وضعیت آلودگی هوا در کشور پرداخت. بر اساس این گزارش 
خسارت آلودگی هوا بر سلامتی شهروندان تهرانی حدود 3/٢ میلیارد دلار است. البته این میزان برای 
کل کشور به هفت میلیارد دلار می رسد.در ادامه این گزارش آمده: »پژوهشگران دلیل اصلی عدم اجرای 
راهکارهای پیشین مبارزه با آلودگی هوا را نبود بودجه کافی ارزیابی کردند. به باور آنها راهکارهای دائمی 
کاهش آلودگی هوا پر هزینه و بلندمدت هستند.«از جمله این راهکارها می توان به نوسازی ناوگان حمل 
ونقل عمومی، اصلاح کیفیت سوخت و توسعه وسایل نقلیه برقی اشاره کرد.آذرماه سال جاری رئیس 
کمیسیون حمل و نقل شــورای شهر تهران در این مورد گفت که ایران از میان ۱۱7 کشور، رتبه ٢۴ 
آلودگی هوا را دارد. به گفته جعفر تشــکری هاشمی سالانه ٢۴ هزار نفر در ایران به علت آلودگی هوا 

دچار مرگ زودرس می شوند.
کمبود بودجه برای حفاظت از گونه های در خطر انقراض

اما این همه ماجرا نیســت. نگاهی به وضعیت تنوع گونه های جانوری نیز نشان از بی سر و سامانی 
این حوزه می دهد.ایران به عنوان آخرین پناهگاه یوز آســیایی شناخته شده است. تعداد یوزهای باقی 
مانده در حیات وحش ایران به طور دقیق مشخص نیست اما کارشناسان تعداد آنها را حدود 3٠ تا 5٠ 
قلاده تخمین می زنند. با این حال سازمان محیط زیست بارها از کمبود بودجه برای حفاظت از این گونه 
در معرض انقراض گفته است.پیش تر مرضیه موسوی، کارشناس پستانداران گوشتخوار دفتر حفاظت و 
مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست گفت: »کمتر از ٢5 فرد یوز در طبیعت و شرایط 
تکثیر در اســارت در کشور داریم.«موسوی به ایسنا گفت: »همه معتقد هستند که نباید یوز ایرانی به 
سرنوشت شیر ایرانی و ببر مازندران دچار شود. در عمل اما سازمان از نظر بودجه حمایت نمی شود.«به 
گفته این کارشناس، سازمان محیط زیست برای اجرای برنامه های خود بسیار کمبود بودجه دارد و منتظر 
تزریق بودجه هستند.یکی از مواردی که این سازمان برای حفاظت یوز آسیایی الزامی می داند، ایمن کردن 
جاده هاست. با این حال آن را لنگ تزریق بودجه می دانند. گفته می شود از 38 مورد تلفات یوز آسیایی، 
۱۹ مورد بر اثر تلفات جاده ای رخ داده است.این در حالی است که برخی دیگر از گونه های جانوری مانند 
هوبره و خرس سیاه نیز در وضعیت مناسبی نیستند و نیاز به حفاظت دارند.با این حال اخیرا حسن اکبری، 
معاون سازمان محیط زیست به رکنا گفت که ناچاریم برای تقویت حفاظت از یوزپلنگ، بودجه مربوط به 
سایر گونه های حیات وحش را کاهش دهیم.به گفته حسن اکبری اگر نتوانیم به وضعیت پلنگ ایرانی 
به خوبی رسیدگی کنیم، شرایط این گونه هم ۱٠ سال دیگر مثل وضع امروز یوز آسیایی می شود.لیست 
مشکلات و بحران های محیط زیست ایران بلند است و هر روز یک عنوان دیگر به آن اضافه می شود. 
با این حال سهم چندانی از بودجه کشور نمی گیرد. به نظر می رسد هنوز صدای محیط زیست به دولت، 

مجلس و سایر نهادهای مرتبط نرسیده است.

مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت:
کمبود سیمان در کشور نداریم

مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت گفت: به طور هفتگی و مستمر حدود یک 
میلیون و 200 هزار تن سیمان در بورس کالا عرضه می شود.

به گزارش بازار، سیف الله امیری درباره آخرین وضعیت تولید و عرضه سیمان در کشور، اظهار داشت: 
اگرچه کمبود گاز در کشور وجود دارد و کارخانجات تولید سیمان به علت کمبود گاز با مشکلاتی مواجه 
هستند، اما هیچ کمبودی در زمینه سیمان وجود ندارد.مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت افزود: 
با توجه به پیش بینی ها در خصوص کمبود گاز در فصل زمستان، اقدامات لازم برای جبران کمبود گاز 
انجام شده است، کارخانجات با ذخیره سازی سوخت مازوت در ابتدای سال اکنون از این سوخت استفاده 
می کنند در نتیجه به تولید سیمان لطمه ای وارد نشده است و عرضه این کالا در بورس کالا کماکان 
ادامه دارد.وی با اشاره به قطع گاز 5۴ کارخانه سیمان در کشور، گفت: با استفاده از سوخت مازوت این 
کارخانجات اکنون فعال هستند و هیچ توقفی در تولید به وجود نیامده است ضمن اینکه ۱۴ میلیون تن 
کلینکر موجود است که از ذخایر کلینکر کشور می توان تا ٢ ماه سیمان تولید کرد.امیری بیان داشت: حدود 
3 میلیون تن از ذخایر کلینکر قدیمی است و قابل استفاده نیست، اما از بقیه آن می توان برای تولید سیمان 
استفاده کرد و بنابراین به اندازه ٢ ماه کلینکر موجود است.مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به اینکه کارخانجات سیمان به صورت هفتگی بین یک میلیون و ۱5٠ تا یک 
میلیون و ٢٠٠ هزار تن سیمان در بورس کالا عرضه می کنند، گفت: تقاضا نیز در همین حدود است و 
با توجه به عرضه مستمر هیچ مشکلی در تامین سیمان وجود ندارد.امیری قیمت عرضه هر تن سیمان 
فله ای در بورس کالا را بین 55٠ تا ۶٠٠ هزار تومان عنوان کرد و اظهار داشت: قیمت عرضه هر پاکت 
سیمان فله ای در بورس کالا حدود 3٢ هزار تومان است، اما قیمت این محصول برای مصرف کننده با 

توجه به اضافه شدن ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده و هزینه حمل، بین ۴۹ تا 5۴ هزار تومان است.

اخبار کوتاه 

فعالان بخش کودهای کشــاورزی معتقدنــد از اصلی ترین 
چالشهای آنها بحث عدم نظارت صحیح بر تولیدات جعلی در 
این بخش است که ضمن تخریب اراضی کشاورزی کسب و کار 

تولیدکننده های واقعی را نیز مختل می سازد.
صنعت کشاورزی جهان در شرایط فعلی و با بحران کم آبی و خشکسالی روبرو 
است و با روند رو به رشد جمعیت جهان نیز ضرورت تولید محصولات کشاورزی 
بیشتر بیش از گذشته محسوس است. از دیرباز استفاده از کودهای کشاورزی 
برای افزایش میزان تولیدات و بالا بردن عملکرد در واحد سطح استفاده می شده 
است با این وجود بحث تخریب خاک بوسیله کودهای شیمیایی مضر رویکرد 
جهانی را به استفاده از این محصولات تا حدودی تغییر داده است و کشورهای 
جهانی به سمت استفاده از کودهای غیر شیمیایی و تولید محصولات ارگانیک 
متمایل شده اند. در ایران نیز استفاده از کودهای غیر شیمیایی چندسالی است که 
روند افزایشی داشته است اما تا پیش از این به دلیل بالاتر بودن قیمت این کودها 
نسبت به محصولات شیمیایی چندان ترویج نیافته است. با این وجود الان با بالا 
رفتن دانش کشاورزان استفاده از کلیه کودهای کشاورزی از جمله شیمیایی، آلی، 
گیاهی، حیوانی و بیولوژیک رواج یافته است. با این وجود کلیه تولید کنندگان 
این محصولات در فرایند تولید خود با چالشها و مشکلات نسبتا مشابهی مواجه 
هســتند به طوری که به گفته فعالان این بخش کودهای غیر استانداردی که 
توسط تولیدکننده های فاقد مجوز تولید و در بسته بندی های معتبر و همراه با 
لوگو و آنالیز در بازار توزیع می شود یکی از اصلی ترین مشکلات آنها است. چرا 
که از یکسو ضمن تخریب بافت خاک بحث افزایش تولید را مختل می سازد و از 
سوی دیگر اعتماد کشاورزان را نسبت به کلیه تولیدات این بخش از بین می برد. 
به همین دلیل است که هنوز هم کشاورزان تمایل بیشتری به استفاده از کودهای 

کشاورزی وارداتی دارند.
عدم نظارت صحیح بر بازار کودهای کشاورزی

معصومه موسوی یکی از فعالان بخش تولید انواع کودها از جمله کودهای آلی، 
شیمیایی و بیولوژیک که در رده های مختلفی مثل گرانوله جامد مایع و پودری 
تولید می کنند، نسبت به عدم نظارت دستگاه های نظارتی بر تولیدات این بخش 
معترض است.این فعال بخش به بازار می گوید: در زمینه کود و سموم کشاورزی 
مثل همه اصناف در ایران دغدغه های بی شماری داریم و مهمترین آن هم عدم 
نظارت صحیح توسط افراد با دانش است؛ یعنی افرادی که دانش فنی و به روز 

این حوزه را داشته باشند و نظارت را واقعی انجام دهند.
او افزود: چه در حوزه کود و چه در حوزه سموم کشاورزی محصولاتی را در بازار 
می بینیم که اگر بخواهیم آن چیزی که روی بسته بندی ادعا کرده اند را در نظر 
بگیریم و برای آزمایش به آزمایشگاه ببریم و کار روی آن انجام بدهیم می بینیم 
که کاملا متفاوت از یکدیگر است یا دوز های مصرفی بسیار بالایی می دهند. 
مثلا کودی را با آنالیز بسیار پایین تولید می کنند و به کشاورز می گویند این کود 
را با این مقدار بیشتر دائما به زمین بدهید.موسوی خاطرنشان کرد: وقتی کود 
بی کیفیت باشد در خاک رسوب می کند و خاک را از بین می برد. در واقع اگر 
به جای محصولات کلاته از محصولات سولفاته استفاده کنند انحلال پذیری را 
ندارد و در خاک باقی می ماند و در سال های بعد کشاورز باید هزینه ای اضافه 
را صرف اصلاح خاک کند.این فعال بخش تولید انواع کودهای کشاورزی می 
گوید: این عدم نظارت در بازار مخل کسب و کار است و جایگاه مجموعه ها و 
شرکت هایی را که با وجود تمام دغدغه های گمرکی، نوسانات ارزی، محدودیت 
خرید کالا از خارج از کشــور محصول تولید می کنند را در بازار دچار مشــکل 
می کند.وی افزود: به عبارت دیگر شرکت هایی که قانونی فعالیت دارند وقتی 
با چنین مشکلاتی محصول با کیفیتی را به بازار ارائه می کنند اما در کنار آنها 
شرکتهای بی شماری حتی به صورت زیرزمینی تولید کود را انجام می دهند و 
هیچ نظارتی روی آن نیست کشاورز از آنجایی که روی دانش کشاورز خیلی کار 
نشده و اغلب سنتی کار می کند به سمت این تولیدات ارزانتر می رود. به این معنا 
که کشاورز وقتی می بیند نقدینگی کم دارد و کودی ارزانتر در دسترس قرار دارد 
را خریداری می کند و زمین خود را ناآگاهانه با استفاده از کودهای غیر استاندارد 

بی کیفیت از بین می برد. در نهایت نیز کشاورزان، تولیدکننده های واقعی و مردم 
ضرر می کنند و سلامت جامعه را به خطر می اندازند.

سختگیری های دستگاه های مربوطه در اعطای مجوزهای آنالیزی
از سوی دیگر بر اساس این گزارش بحث گرفتن مجوز برای تولید انواع کالاها 
و محصولات در حوزه های مختلف خود فرآیندی طولانی اســت که به نظر 
می رســد در حوزه تولید کودها کشاورزی این مشکل نیز وجود دارد. به طوری 
که »محمد صحرایی« دیگر فعال بخش تولید کودهای میکرو و ماکرو در این 
خصوص به خبرنگار بازار می گوید: از مهمترین چالش های ما در فرایند کار این 
است که معمولا برای گرفتن مجوزها، تهیه مواد اولیه، گمرکی های مواد اولیه 
وارداتی که بســیار برای تولید لازم است درگیر هستیم داریم.این فعال بخش 
کودهای کشاورزی ادامه می دهد: مساله اصلی اینجا است که در بخش مجوزها 
به طور خاص مجوزهای آنالیزها به شدت سخت می گیرند در صورتی که برخی 

همکاران بسیار راحت مجوزها را می گیرند.
چالش تامین مواد اولیه وارداتی خاص

بر اســاس این گزارش، چالشها و موانع تولید کننده ها و فعالان بخش انواع 
کودهای کشاورزی محدود به موارد نامبرده نیست و تولید کننده در پروسه تولید 
به صورت خاص در تامین مواد اولیه به خصوص مواد اولیه وارداتی نیز با یکسری 
مسائل روبرو هستند. به طوری که »کیوان نصیریان« یکی دیگر از فعالان این 
بخش اســت که واردات مواد اولیه را اصلی ترین چالش ها می داند. این فعال 
بخش به خبرنگار بازار می گوید: ما یک مجموعه دانش بنیان هستیم و برای 
تولیدات خود نیار به واردات مواد اولیه خاص داریم اما بحث اصلی کار ما مشکل 
واردات مواد اولیه خاص است و احتیاج داریم که حمایت شویم.او ادامه داد: در واقع 
چون ما جزو صنایع هایتک هستیم و تولیدات ما در گروه A تولیدی است، لذا 
اگر مواد اولیه داشته باشیم با بخش تحقیق و توسعه که داریم می توانیم کودهایی 
را که در کشور به قیمت کیلویی یک میلیون تومان فروخته می شود را در داخل 
تولید کنیم. به طوری که الان برای اولین بار یک کود آهن EDDHSA تولید 
کردیم که تنها 8 شرکت در دنیا به دانش فنی تولید این کود رسیده اند و ما نیز 
برای اولین بار توانسته در ایران تولید کنیم. این محصول برای بازار داخل است.این 
تولید کننده در خصوص اینکه آیا بازار کشش چنین محصولی با این قیمتها را دارد 
نیز می گوید: الان قیمت تولیدات ما از قیمت محصولات وارداتی کمتر است و 
ضمن تامین بازار داخل برای صادرات این محصول خاص به کشور ترکیه و یمن 
نیز مذاکراتی کرده ایم و به صورت خاص یمن به عنوان یکی از بزرگترین وارد 
کننده های محصولات ما خواهان این محصول است. بنابراین تواین تولید چنین 
محصولاتی را داریم به شرطی که در تامین مواد اولیه مورد نیاز با چالش مواجه 

نباشیم و راحت تر در دسترس داشته باشیم.
مشکل تولیدکننده ها در تعامل داشتن با ادارات دولتی است

از ســوی دیگر »میثم پورمند« به عنوان یکی دیگر از تولیدکننده های انواع 
کودهای کشاورزی ارگانیک بر مبنای اسید هیومیک است که بحث دست اندازی 

ادارات و سازمانهای مربوطه را اصلی ترین چالش در فرایند کاری خود می داند.
این تولیدکننده در این خصوص به بازار می گوید: ما به عنوان تولید کننده تا الان 
حتی یک ریال از منابع بانکی یا تسهیلات دولتی استفاده نکرده ایم چون می دانیم 
که در این مسیر سنگ اندازی ها بسیار است و به اصطلاح هفت خوان رستم را 
باید پشت سر بگذاریم.او ادامه می دهد: با این وجود متاسفانه تعامل ما با اداراتی 
دولتی همیشه با چالش همراه بوده و مشکل ارتباط گرفتن داریم؛ به این معنا که 
تا می رویم یک مشکل را از طریق ادارات دولتی رفع کنیم کلی وقت و انرژی 
صرف می کنیم و از زمانی که باید صرف تولید شود باید برای دوندگی های این 
چنینی هزینه کنیم.پورمند همچنین در پاسخ به این سوال که این چالش از کجا 
نشات می گیرد، می گوید: چون بخشی از کار ما در شهرستان و بخشی دیگر در 
تهران است می بینیم که بخش کارهای مربوط به شهرستانها بیشتر زمان می 
برد چون کوچکترین مسائل را بزرگ می کنند. بنابراین شاید بتوان گفت این 
چالش ناشی از بروکراسی ناکارآمد اداری است و مختص ما نیست بلکه کلیه 

تولیدکننده ها با این مشکل روبرو هستند.

با آنکه شورای پول و اعتبار هیچ تصمیمی برای تغییرنرخ سود بانکی 
نگرفته است، اما بانک ها مجاز به پرداخت سود تا 20درصدی شده 
اند، رقم اندکی که به گفته کارشناسان نمی تواند جذابیتی چندانی 

داشته باشد.
اقدام به افزایش نرخ سود بانکی که در زمان مدیریت صالح آبادی رئیس کل سابق 
بانک مرکزی با هدف کنترل نقدینگی، کاهش التهاب بازار ارز و ورود سرمایه ها به 
سیستم بانکی مطرح شد، همچنان درهاله ای از ابهام قرار دارد چرا که شورای پول 
و اعتبار هنوز مصوبه جدیدی برای تعیین و تغییر نرخ ســود نداشته است. درچنین 
شرایطی اما نرخ های متفاوتی درخصوص سود بانکی این روزها مشاهده می شود. 
فروش اوراق گواهی ســپرده با نرخ ســود ٢3 درصد همراه با پرداخت سود بانکی 
٢٠ درصدی که اکنون بانک ها مجاز به آن شده اند، نمونه ای از تغییرات نرخ سود 
طی چند روز اخیر در بازار پول است.بازاری که البته سرمایه گذاران به دلیل وجود نرخ 
بالای تورم درکشور و فاصله عمیقی که این شاخص اقتصادی با نرخ سود بانکی دارد 
انگیزه چندانی را برای ورود آنها به چنین بازاری ایجاد نمی کند، زیرا نرخ ٢٠ درصد 
سود بانکی درمقابل تورم حدود 5٠ درصدی نه تنها عایده ای را نصیب سپرده گذاران 
نمی کند بلکه موجب خواهد شد تا سرمایه گذاران به دلیل افت ارزش سرمایه هایشان 
درسیستم بانکی، سود منفی حدود 3٠ درصدی را دریافت کنند. در چنین شرایطی 
است که نقدینگی حجیم به جای جذب در بخش مولد کشور در قالب سفته بازی هر 

روز سر از بازاری درمی آورد.
تهدید بانک ها به جای افزایش نرخ سود منطقی بانکی

کارشناسان می گویند؛ زمانی که حجم نقدینگی و تورم در کشور بسیار بالاست، 
برای مهار آن باید نرخ سود بانکی افزایش یابد به همین منظور بحث افزایش نرخ 
سود بانکی در ماههای گذشته از سوی مسئولان بانک مرکزی مطرح شد اما هم 
اکنون این شاخص فقط ٢ درصد آن هم بصورت غیر رسمی افزایش یافته است در 
 حالی که حداقل افزایش نرخ سود بانکی با توجه به توم بالا در کشور نباید کمتر از

 5 درصد درنظر گرفته شود.
هر چند تغییر در نرخ سود بانکی تبعات خود را در پی داشته و با افزایش آن احتمال 
قرمز پوش شدن تالار بورس، مشکل تامین سرمایه شرکت ها و مراکز تولید با رشد 
نرخ سود تسهیلات همچنین رکود اقتصادی را در بدنبال دارد اما برخی مواقع تغییر 
چنین شاخصی ضروری است. اقدامی که بانک ها درماههای گذشته به خصوص 
پس از ابلاغ مجوز انتشار اوراق گواهی سپرده با سود ٢3 درصد چراغ خاموش نرخ 
سود را برای حفظ سپردها همچنین جذب منابع خارج از ضوابط و نرخ سود تعیین 
شده مصوب شورای پول و اعتباربالا برده بودند آنطور که نرخ سود سپرده در برخی 
بانک هــای دولتی و خصوصی تا ٢5 درصد هم افزایش یافت. اما با روی کارآمدن 
رئیس کل جدید بانک مرکزی دســتور داده شد شعب متخلف بانکی در حوزه نرخ 
سود سپرده و تسهیلات بانکی پلمب شوند. این بانک ۶ جریمه و مجازات را برای 
بانک های متخلف در نظر گرفت و تأکید کرد اگر در بازرسی ها مشخص شود شعبه ای 
تخلف کرده رئیس شعبه باید برکنار می شود.در چنین شرایطی هفته گذشته بانک 
مرکزی اعلام کرد، طبق مصوبه این بانک، سود سپرده های سالانه تا سقف ٢٠ درصد 
مجاز اســت و بیش از آن تخلف محسوب می شود. تأکید بانک مرکزی و شورای 
هماهنگی بانک ها به سقف ٢٠درصدی سود سپرده های بانکی درحالی انجام می 
شود که طبق آخرین مصوبه قانونی بانک مرکزی در سال ۹۹، سقف نرخ سود سپرده 

۱8 درصد تعیین شده است.
نرخ سود بانکی باید ۵ تا ۷ درصد افزایش یابد!

مسعود دانشمند، کارشناس اقتصادی درگفتگو با »بازار« درباره مجاز شدن بانک ها به 
پرداخت ٢٠ درصدی سود بانکی گفت: نرخ سود بانکی درشرایط فعلی اقتصاد و نرخ 
بالای تورم حداقل باید بین 5 تا 7 درصد افزایش یابد نه ٢ درصد. چرا که نرخ تورم 
در کشــور اکنون حدود 5٠ درصد است و چنانچه مثلا 7 درصد برنرخ سود مصوب 
شورای پول و اعتبار)۱8 درصد(، افزوده شود نرخ سود بانکی ٢5 درصد خواهد شد که 

این رقم باز حدودا نصف نرخ تورم است.
وی با بیان اینکه بی توجهی بانک مرکزی و شــورای پــول و اعتبار درافزایش 
نرخ سود بانکی به دلیل حمایت از بازار سرمایه، مراکز تولید و بنگاههای اقتصادی 

اســت، افزود: ســپرده گذاران بانکی هم اکنون نرخ ســود منفی 3٠ درصدی را 
از سیســتم بانکی دریافت می کنند. با این وجود طبیعی است که با توجه به سود 
اندک و البته منفی بانکی این افراد برای حفظ ارزش ســرمایه هایشــان آن را از 
بانک خارج و به بازارهای ســودآورببرند. از طرفی نیز اقدام به افزایش نرخ ســود با 
رقم بالا، ســرمایه گذاران بورسی شاکی خواهند شد زیرا احتمال خروج سرمایه ها 
از بازار ســرمایه با جذاب شــدن نرخ ســود بانکی وجود دارد و این موضوع باعث 
 خواهد شــد تا خیلی از بورس بازان سمت و سوی بازار پول را برای سرمایه گذاری

 بی دغدغه در پیش گیرند.
با نرخ سود کم پول چندانی در قالب سپرده جذب بانک ها نمی شود

این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: تغییر نرخ سود بانکی به راحتی نیست و 
تصمیم گیری در چنین زمینه ای باید با حفظ تمام جوانب و تبعات آن باشد. به طور 
مثال اگر نرخ سود بانکی با هدف کنترل تورم و جمع آوری نقدینگی 3٠ درصد شود 
که بعید است، از آن طرف نرخ سود تسهیلات نیز 35 درصد خواهد شد، تا بانک ها نیز 
در چنین فرایندی متضرر نشود در این میان تسهیلات بگیران که عمده آنها بنگاههای 
اقتصادی و تولیدکنندگان هستند، بناچار قیمت محصولات خود را به دلیل افزایش 
هزینه های تولید بالا می برند و این موضوع دوباره منجر به رشد نرخ تورم، گرانی و در 
نهایت نارضایتی ها خواهد شد.وی ادامه داد: بانک ها بر مبنای سپرده هایی که دارند 
تسهیلات ارایه می کنند در چنین شرایطی ابتدا باید پول مردم را در قالب سپرده جذب 
کنند و سپس در قالب وام و تسهیلات در اختیاز متقاضیان قرار دهند حال از آنجایی 
که نرخ سود بانکی در کشور پایین است این نرخ اندک موجب خواهد شد تا منابعی به 
بانک ها نیاید زیرا حبس پول در سیستم بانکی با نرخ کم ارزش آن را را از بین می برد. 
فرض کنید اگر فردی سرمایه ای دارد و می خواهد برای کسب سود آن را به بازاری 
ببرد وقتی می بیند مثلا در مسکن سالانه حدود ۱۴٠ درصد نرخ بازدهی دارد و یا دلار 
طی یکسال ۱۶٠ درصد، همچنین طلا ۱5٠ درصد سود می کند با این وجود اگر تورم 
حدود 5٠ درصد را از آن کم کند باز هم سود قابل توجهی نصیبش خواهد در چنین 
شرایطی هیچ وقت اقدام به سپرده گذاری در بانک به دلیل سود اندک و حتی منفی 
نمی کند.دانشمند تنها راه علاج تعدیل نرخ سود بانکی را تلاش برای کاهش نرخ 
تورم در کشور عنوان کرد و افزود: چنانچه تصمیم گیریها و برنامه ریزی تیم اقتصادی 
دولت بخصوص بانک مرکزی در مسیر کاهش نرخ تورم باشد آنطور که بتوان نرخ 
تورم حداقل به 3٠ درصد و کمتر برسد، دیگر نیاز چندانی به افزایش نرخ سود بانکی 
نیست، این در حالی است که تحقق چنین برنامه ای بی تردید نیازمند تحرک بخشی 

اقتصاد، رونق تولید، توسعه صادرات همراه با ارتباط با دنیا دارد.
 خروج منابع از سیستم بانکی به دلیل سود اندک 

و بیم از افت ارزش آن
علی اکبر نیکو اقبال، استاد دانشگاه و اقتصاددان نیز طی گفتگویی با »بازار« درباره 
نرخ سود بانکی معتقد است؛ زمانی که نرخ سود با نرخ تورم سنخیتی نداشته باشد 
پولی جذب بانک ها نمی شود و چه بسا منابع بانکی به دلیل کاهش ارزش سرمایه 
سپرده گذاران از سیستم بانکی خارج می شود. در چنین شرایطی تصمیم گیران باید 
نرخ سودی را در نظر گیرند که سپرده گذاران در شرایط تورم بالا سرمایه هایشان در 
بانک ها سوخت نشود. وی با بیان اینکه سود پایین نرخ بانکی در مقابل نرخ بالای 
تورم سپرده گذاران را از بانک ها فراری می دهد، افزود: تعیین نرخ سود بانکی باید 
جذابیتی برای سپرده گذاران داشته باشد تا آنها با انگیزه در این بازار سرمایه گذاری 
کنند و گرنه با توجه به سودآور بودن سایر بازارهای سرمایه گذاری چون ارز و طلا و... 
نمی توان گفت که سپرده آنچنانی جذب بانک ها شود.بنا به این گزارش، از آنجایی 
که هنوز تصمیمی قاطع برای تغییر نرخ ســود بانکی از سوی شورای پول و اعتبار 
گرفته نشده است و افزایش ٢ درصدی سود صرفا توسط بانک مرکزی اعلام شده 
است؛ بنابراین کارشناسان می گویند؛ اگر نرخ سود بانکی با حفظ جوانب افزایش نیابد 
نه تنها سپرده ها از سیستم بانکی خارج می شود بلکه بانک ها نیز با مشکل کاهش 
نقدینگی شدید مواجه خواهند شد در چنین شرایطی بی توجهی به افزایش نرخ سود 
منطقی بانکی مشکلات عدیده ای را در پی دارد چرا که بانک ها اگر نقدینگی لازم 
 را نداشــته باشند و بخواهند از حساب بانک مرکزی برداشت کنند باید حداقل نرخ

 3۴ درصدی را به این بانک بدهند.

قناعت بانک مرکزی به افزایش دو درصد نرخ سود تخریب اراضی و اختلال در کار تولیدکننده های واقعی مهمترین پیامدها

جولان کودهای جعلی در بازار  احتمال فرار سپردها از سیستم بانکی!

رئیس جمهور با بیان اینکه الگویی که جمهوری اسامی ایران از زن نقش آفرین و مؤثر در 
علم آموزی، سیاست، فرهنگ، اقتصاد و ورزش با حفظ عفاف و حجاب ارایه کرده، خشم و 
عصبانیت غربی ها را برانگیخته است، تصریح کرد: امروز و در جنگ اراده ها زنان ایرانی با 

سبک زندگی اسامی، سبک زندگی غربی را به خطر انداخته اند.
به گزارش ایسنا،  سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های دومین روز سفر دولت مردمی به استان یزد، در مراسم 
ویژه جشن میلاد حضرت فاطمه)س( و روز زن، با تبریک این مناسبت به همه زنان عالم و بانوان کشورمان و همه 
آحاد بشر گفت: در این مراسم درخواستی مطرح شد مبنی بر اینکه در مجامع تصمیم گیر نقش بانوان بیشتر دیده 
شود و به زنان برای ایفای نقش های اجتماعی و مدیریتی بیشتر میدان داده شود که این خواسته به حقی است.
رئیس جمهور با تاکید به همه دستگاه های تصمیم ساز و تصمیم گیر در کشور برای توجه بیشتر به ظرفیت های 
بانوان کشور افزود: زنان کشورمان در عرصه های مختلف اجتماعی، ورزشی، اقتصادی و تولیدی نقش و سهم 
بسیار ارزشمندی دارند که این نقش  آفرینی ها همراه با فرهیختگی، علم و دانش است و دستگاه ها و ارگان های 
مختلف باید حتما از تجارب و نظرات ارزشمند این بانوان بهره بگیرند.رئیسی اظهار داشت: به همه دستگاه ها و 
بخش های مختلف کشور، نه توصیه که تاکید می کنم حتما از دیدگاه های زنان و دختران کشورمان که در کسوت 
استاد، دانشجو و دانش آموز هستند بهره بگیرند.رئیس جمهور در ادامه به طرح موضوع پایین بودن سرانه امکانات 
ورزشی بانوان در یزد اشاره و تصریح کرد: وقتی در این باره از استاندار یزد سوال پرسیدم ایشان تاکید کرد که در 
مصوبات سفر دوم دولت به استان یزد اعتبارات خوبی برای توسعه اماکن و مراکز ورزشی ویژه بانوان در نظر گرفته 
شده است.رئیسی در ادامه نقش بانوان کارآفرین و فعال در حوزه اقتصادی را بسیار ارزشمند توصیف کرد و از 

مصوبه دولت برای حمایت از این قشر از بانوان خبر داد.
رئیسی همچنین با اشاره به تصمیم دولت برای بیمه حداقل ۱٠ هزار نفر از بانوان شاغل در حوزه صنایع دستی 
در گام اول، افزود: دولت همچنین حمایت از بانوان سرپرست خانواده را به صورت جدی در دستور کار دارد و در 

این زمینه معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوری به صورت خاص مسایل مربوط به این قشر از بانوان کشور 
را نیز دنبال خواهد کرد.رئیس جمهور در ادامه نقش آفرینی زنان در عرصه های مختلف علمی، فرهنگی، ورزشی 
و اقتصادی در کنار مسئولیت بزرگ نقش آفرینی در خانواده را بسیار مهم و باارزش توصیف کرد و گفت: بنده 
از همه بانوان به ویژه بانوان کارمندی که علاوه بر مسئولیت بزرگی که در خانواده دارند در نظام اداری کشور 
مشغول به فعالیت هستند، صمیمانه تشکر می کنم.رئیسی کانون خانواده را از جمله مسایل مهم و محوری عنوان 
کرد و افزود: حفظ کانون و بنیان خانواده همواره باید مورد توجه باشد که بحمدالله استان یزد در این رابطه برای 
دیگر بخش های کشور الگوست.رئیس جمهور در ادامه سخنان خود در این مراسم در بیان ویژگی های شخصیتی 
حضرت زهرا)س(، اظهار داشت: وجود حضرت زهرا)س( و ابعاد شخصیت والای این بانوی گرانقدر همچنان که 
از ابتدای نهضت امام تا شکل گیری نظام اسلامی برای ما الگو بوده است، امروز نیز بویژه در دفاع از حریم ولایت، 
اخلاق و زندگی برای بشــریت الگوست و در واقع دوای دردهای جامعه بشریت است.دکتر رئیسی شخصیت 
گرانقدر حضرت زهرا)س( را گمشــده امروز جامعه عنوان و خاطر نشان کرد: اگر جامعه بشریت می خواهد از 
آسیب های مختلف نجات یابد، راهش شناخت و الگو قرار دادن حضرت زهرا)س( است، چرا که حتی وجود نازنین 

امام زمان)عج( به عنوان مصلح کل بشریت نیز می فرماید مادرم فاطمه)س( برایم الگوست.
رئیس جمهور در ادامه نگاه جمهوری اسلامی به زن را برگرفته از سیره و سلوک حضرت زهرا)س( عنوان کرد و 
اظهار داشت: نگاه جمهوری اسلامی به زن، نه نگاه نازل کالایی غربی است و نه نگاه متحجرانه، بلکه زن در نگاه 
جمهوری اسلامی یک انسان تمام عیار در عرصه های مختلف اجتماعی است که نقش مؤثری در تربیت خانواده 
و ساختن جامعه ایفا می کند.آیت الله رئیسی گفت: این نگاه جمهوری اسلامی به زن نگاهی نو و مترقی است که 

باید مورد توجه همه محافل علمی و فرهنگی دنیا قرار بگیرد.
رئیس جمهور در ادامه نگاه متحجرانه و نگاه جاهلیت مدرن به زن را مردود دانست و گفت: ببینید از ابتدای 
پیروزی انقلاب اسلامی امام)ره( و رهبری چگونه به جایگاه زن می نگریستند. آمار بسیار بالای بانوان ما در مراکز 

علمی، فرهنگی و اقتصادی و حضور بسیار مؤثر در بخش های مختلف کشور از جمله در حوزه بهداشت و درمان 
به خوبی نشان دهنده اهمیت جایگاه والای زن در نظام اسلامی است.رئیسی در ادامه با بیان اینکه الگویی که 
جمهوری اسلامی ایران از زن نقش آفرین و مؤثر در علم آموزی، سیاست، فرهنگ، اقتصاد و ورزش با حفظ عفاف 
و حجاب ارایه کرده، خشم و عصبانیت غربی ها را برانگیخته است، تصریح کرد: امروز و در جنگ اراده ها زنان 

ایرانی با سبک زندگی اسلامی، سبک زندگی غربی را به خطر انداخته اند.
رئیس جمهور با تأکید جدی بر لزوم پرهیز از نگاه سلیقه ای به مسایل مربوط به زنان، اظهار داشت: امروز بسیاری 
از زنان و دختران ما که حتی حجابشان هم ضعیف است دل در گرو انقلاب و ارزش ها دارند، برای شهدا و خانواده 
شهدا احترام قائلند، با تمام وجود به نظام و انقلاب عشق می ورزند و بسیاری از آنها با دیدن رهبر انقلاب اشک 

می ریزند. به هیچ عنوان هیچ کسی حق ندارد با نگاه سلیقه ای با موضوعات مربوط به زنان برخورد کند.
رئیسی در ادامه گفت: امروز کسانی که مدعی زندگی برای زن ایرانی هستند نگاهی به رفتارهای خود در مواجهه 
با زنان جامعه خود بیندازند و از این ادعای خود شرم کنند. طبق آمارهای رسمی هر ۱٠ روز یک زن به دست 
پلیس آمریکا کشته می شود و این کشور رکوردار زندانی کردن زنان در جهان است و از سوی دیگر و براساس آمار 
خودشان ظرف ٢8 هفته 8۱ زن به دست پلیس انگلیس کشته شده است. شما با این کارنامه ننگین می خواهید 

به زنان ما زندگی ببخشید یا زندگی را از آنها بگیرید!؟
رئیس جمهور با بیان اینکه زنان ایرانی امروز برای زنان جهان الگو هستند، افزود: مدعیان حمایت از حقوق زن 

به جای این ادعاهای بی اساس و مضحک پاسخگوی عملکرد خود در مواجهه با زنان کشورهای غربی باشند.
رئیسی با اشاره به اینکه ما در جمهوری اسلامی حافظ حقوق زنان هستیم، تصریح کرد: ما راضی نمی شویم که 
حتی یک خار به دست یک زن یا دختر ایرانی برود و حقوق آنها مورد تعدی قرار بگیرد؛ این حقی است که خدا به 
آنها عنایت کرده و ما فقط وظیفه داریم از آن صیانت کنیم.رئیس جمهور با تأکید بر لزوم حفظ شأن و احترام زن 

در خانه و جامعه، گفت: هیچ زنی نه در خانه و نه در جامعه نباید مورد ستم قرار گیرد.

به دنبال خبر عرضه سکه در بورس کالا، حباب ربع سکه یک میلیون تومان تخلیه شده که به نظر 
می رسد کاهش قیمت برای سایر قطعات سکه هم اتفاق بیفتد،   هرچند که به گفته نایب رئیس 
سابق اتحادیه طا و جواهر تهران از وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه وطای داخلی، باوجود 
کنتــرل نرخ ارز و حتی کاهش آن در یک هفته اخیر، امــا اثر افزایش قیمت هر اونس طا در 
بازارهای جهانی که از ابتدای سال میادی جدید آغاز شده بر اثر کاهشی نرخ ارز در بازار داخلی 

غالب شده و افزایش قیمت  در بازار سکه و طای دخلی را رقم زده است.
محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایسنا در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلا داخلی اظهار کرد: از ابتدای 
سال جدید میلادی که حدوداً دو هفته  از آن می گذرد، باتوجه به افزایش قیمت حامل های انرژی در جهان، قیمت جهانی 
طلا نیز با افزایش همراه بوده است. از شروع سال ٢٠٢3 تا امروز )طی دو هفته اخیر(، در مجموع ۶8 دلار قیمت هر اونس 
طلا افزایش پیدا کرده است و تحلیل های جهانی بر این است که شرایط اقتصادی جهان بگونه ای است که این افزایش 
قیمت طلای  جهانی را رقم زده است.نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: قیمت هر اونس طلا در 
آخرین معادلات روز گذشته )پنجشنبه( و تا این لحظه، ۱888 دلار بوده که به نسبت ابتدای هفته ٢٢ دلار افزایش یافته 
و هفته منتهی به ۱۶ دی ماه،  ۴۶ دلار افزایش قیمت پیش آمد؛ همانطور که اشاره شد، در مجموع ۶8 دلار افزایش 

قیمت در بازار طلای جهانی را شاهد بوده ایم.این کارشناس بازار سکه و طلا تصریح کرد: این روند صعودی قیمت طلا 
در بازارهای جهانی در حالیست که نرخ ارز در داخل در یک هفته اخیر تغییر چندانی نداشته و حتی در چند روز گذشته رو 
به کاهش گذاشته است و بازار ارز متعادل شده است؛ اما اثر افزایش قیمت جهانی طلا از اثر کاهش و روند باثبات نرخ ارز 

بیشتر بود و منجر به افزایش قیمت سکه و طلا در بازار داخل شد.  
حباب انواع سکه در پی اعام خبر واگذاری ربع سکه در بورس کالا کاهش یافت

وی با اشاره به اطلاعیه منتشر شده پیرامون واگذاری و عرضه 5٠٠ هزار قطعه ربع سکه به مدت سه روز کاری از 
امروز )شنبه(  در بورس کالا گفت: اعلامیه بانک مرکزی در خصوص واگذاری ربع سکه از روز شنبه )فردا ٢۴ دی ماه( و 
به تدریج برای سایر سکه ها، سبب شد که حباب انواع سکه و به ویژه ربع سکه کاهش پیدا کند. به دنبال خبر این واگذاری، 
حدود یک میلیون تومان حباب ربع سکه کاهش یافت. پیش بینی می شود که در روزهای آینده باز هم تخلیه حباب انواع 
سکه ادامه دار شود. نکته قابل توجه نیز این است که عدالت در توزیع و واگذاری سکه بسیار خوب رعایت میشود و دیگر از 
سوداگری ها خبری نیست و افراد با نیاز واقعی اقدام می کنند؛ بنابراین با اجرای توزیع سایر قطعات به تدریج، کاهش بیشتر 
حباب سکه قابل پیش بینی است.  کشتی آرای خاطر نشان کرد: البته ادامه روند افزایش قیمت طلای جهانی طبیعتاً تأثیر 
خود را بر قیمت سکه و طلا خواهد گذاشت و این درحالیست که نرخ ارز روندی نزولی پیدا کرده و از افزایش های بی رویه 

و هیجانی بازار کاسته شده است؛ مدیریت جدید بانک مرکزی در کنترل قیمت ارز تا این لحظه نتیجه و عملکرد مثبتی 
داشته است.نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران در رابطه با آخرین قیمت مصنوعات طلا و انواع قطعات سکه 
و تغیرات آن نسبت به ابتدای هفته، گفت: در آخرین معادلات روز پنجشنبه سکه تمام طرح قدیم ٢٠ میلیون تومان و 
سکه تمام طرح جدید ٢۱ میلیون و ٢٠٠ هزار تومان قیمت داشت که حدوداً ۹٠٠ هزار تومان هر یک از این دو، به دلیل 
افزایش قیمت طلایِ سکه و نه حباب آن بوده است.  وی افزود: نیم سکه با ۱٠٠ هزار تومان افزایش ۱۱ میلیون و ۹٠٠ 
هزار تومان تعیین قیمت شد. ربع سکه با حدود یک میلیون تومان کاهش قیمت به دلیل عرضه آن از فردا به تعداد بالا، 
در آخرین معاملات بازار، هفت میلیون و 7٠٠ هزار تومان دادوستد شد. سکه های یک گرمی بانک مرکزی بدون تغییر، 
چهار میلیون و 3٠٠ هزارتومان به فروش رسید.  کشتی آرای گفت: همانطور که اشاره شد، با توجه به افزایش قیمت 
 اونس طلای جهانی، قیمت هر مثقال طلای ۱7 عیار 38٢ هزار تومان افزایش هفتگی داشت و به هشت میلیون و
 ٢77 هزار تومان رسید و هر گرم طلای ۱8 عیار نیز با 8۹ هزار تومان افزایش به یک میلیون و ۹۱۱ هزار تومان در 
آخرین معاملات روز گذشته رسید.  این کارشناس بازار سکه و طلا تصریح کرد: در مجموع بازار آرام بود و هیجانات کاذب 
در آن دیده نمی شد. در این هفته باتوجه به مناسب روز مادر و باتوجه به اینکه اعیاد ماه رجب و شعبان را پیش رو داریم، 
بنظر می رسد بازار از رونق خوبی برخوردار باشد و از حالت رکود در حال خارج شدن است؛ از همین روی بازار روال عادی 
دادوستدهای خود را خواهد داشت و براساس شاخص های اقتصادی پیش خواهد رفت و قیمت کاذب، هیجان کاذب و 

تقاضای کاذبی را در بازار مشاهده نمی کنیم.

کسی حق ندارد سلیقه ای با موضوعات مربوط به زنان برخورد کند

زور طلای جهانی بر نرخ ارز چربید

رئیس جمهور:


